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رئیس فراکسیون امید مجلس: 

اگر با فراکسیون ها به اجماع نرسیم 
لیست مستقل می دهیم

اعتمادآنلایــن|  رئیس فراکســیون امید 
مجلس گفت: با هیچ فراکسیونی درباره انتخابات 
هیأت رئیسه مجلس به جمع بندی نرسیده ایم و 
درحال رایزنی هستیم. محمدرضا عارف، نماینده 
تهران و رئیس فراکسیون امید در پاسخ این که آیا 
شما کاندیدای ریاست مجلس می شوید یا خیر؟ 
گفت: این سوال مشکلی است. او درباره تصمیم 
فراکسیون امید درخصوص هیأت رئیسه مجلس 
گفت: یکشنبه یا دوشــنبه نتیجه بررسی های 
فراکســیون امید درخصوص هیأت رئیسه اعلام 
می شــود. این نماینده تهران تاکید کرد: با هیچ 
فراکسیونی به جمع بندی نرســیده ایم و درحال 
رایزنی هســتیم. عارف درباره این که آیا احتمال 
ارایه لیست مشترک برای انتخابات هیأت رئیسه 
با سایر فراکسیون ها وجود دارد؟ گفت: ما درحال 
مذاکره و اهل تعامل و رسیدن به اجماع هستیم. 
اگر به اجماع رسیدیم آن را مبنا قرار می دهیم در 
غیراین صورت لیست مستقل خواهیم داد. او ادامه 
داد: ما با فراکسیون ولایی و فراکسیون مستقلین 
درحال مذاکره هستیم، اما نمی دانیم نتیجه ای به 

دنبال خواهد داشت یا خیر.

نایب رئیس مجلس: 

 بهتر بود کمیسیون امنیت ملی در 
رابطه با لایحه FATF گزارشی تهیه 

می کرد
ایســنا|  نایب رئیس مجلس گفت: بهتر بود 
کمیسیون امنیت ملی در لایحه مقابله با تامین 
مالی تروریســم )FATF( گزارشی تهیه می کرد 
و حتی اگر نظر منفی داشت، گزارش منفی ارایه 
می داد. علی مطهری که ریاســت جلسه علنی 
دیروز را برعهده داشت،  در پاسخ به تذکر مصطفی 
کواکبیان، نماینده مــردم تهران در مجلس بیان 
کرد: بهتر بود کمیسیون امنیت ملی در رابطه با 
لایحه مقابله با تامین مالی تروریسم گزارشی تهیه 
می کرد و اگر نظر کمیسیون منفی نیز بود، گزارش 
رد می داد، اما سخنگوی کمیسیون نیز می تواند 
تهیه نشدن گزارش را نیز در جلسه علنی گزارش 
کند و مشکل آیین نامه ای ندارد و می تواند بگوید 
که ما در کمیسیون به جایی رسیده ایم که بگوییم 
گزارشی تهیه نشده است، خلاف آیین نامه اقدامی 

انجام نشده است. 

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

مذاکره با اروپایی ها اتمام حجت است
ایسنا|  رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با تاکید بــر این که مذاکرات ما با 
اروپایی ها اتمام حجت با آنها در برجام است و آنها 
باید در طول هفته های آینــده درباره ادامه برجام 
تصمیم گیری کنند،  به صحبت های وزیر خارجه 
آمریکا واکنش نشــان داد و گفــت: وقتی رئیس 
سازمان سی آی ای را وزیر خارجه آمریکا می کنند، 
نباید انتظار خروجی بهتری داشــت. علاءالدین  
بروجردی در حاشیه جلسه علنی دیروز مجلس در 
ارزیابی روند مذاکرات دولت با طرف های اروپایی و 
این که مقام معظم رهبری گفته اند که به اینها هم 
اعتماد ندارند، گفت: نکته ای که رهبری فرمودند 
بحق اســت. به هرحال تصمیم گیــری مجموعه 
شــورایعالی امنیت ملی این بود که این مذاکرات 
انجام شود، چون اتمام حجت مهم بود. وی ادامه داد: 
همان طور که همه یادشان است زمانی که مذاکرات 
در برجام شروع شد، جبهه متحدی از همه کشورها 
مقابل ما شکل گرفت که محور آن آمریکا بود،  امروز 
این جبهه شکسته اســت، به گونه ای که آمریکا با 
چین و یاران نزدیکش در خاورمیانه همچون ژاپن 
و کره جنوبی به دلیل سیاست های ترامپ درحال 
جنگ اقتصادی است، این خود نشان می دهد که 

آن اتحاد سابق علیه ما وجود ندارد. 

کواکبیان: 

از کی پیوستن به کنوانسیون های 
بین المللی استعماری تلقی می شود؟

ایلنا|  مصطفی کواکبیــان، نماینده تهران در 
مجلس شورای اسلامی در تذکری با استناد به ماده 
79 در پایان جلسه علنی دیروز مجلس در رابطه 
با لایحه مقابله با تامین مالی تروریســم گفت: در 
صحن علنی کمیسیون این لایحه مطرح نشد و 
هیأت رئیسه شخصا تصمیم گرفتند ما جوابی تهیه 
نمی کنیم، هم می خواستند با دولتمردان هماهنگ 
باشــند و هم اعتقادات خود را زیر پا نگذارند. این 
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس در ادامه گفت: 
بنده به رئیس مجلس اعتــراض دارم، چرا زمانی 
که کمیسیون گزارشــی تهیه نکرده، سخنگوی 
کمیسیون باید بیاید و بگوید گزارشی تهیه نشده 
اســت. خود رئیس می تواند بگوید که گزارشــی 
داده نشده اســت، آقای سخنگو نباید جانبداری 
کند. ایشان می گویند این لایحه استعماری است. 
از کی پیوستن به کنوانســیون های بین المللی 
استعماری تلقی می شــود؟ ایشان موضع گیری 
داشت و موضع گیری ایشان بیانگر موضع گیری 
تمام اعضای کمیسیون است. رئیس مجلس نباید 
به ایشان اجازه صحبت کردن می دادند. او در ادامه 
گفت: زمانی که دو نفر در مخالفت و موافقت با این 
لایحه صحبت کردند نیز تخلفی دیگر انجام شد. 
یکی از افراد که معلوم نبود مخالف است یا موافق. 
دادن فرصت دو هفته ای برای بررســی این لایحه 
خلاف آیین نامه است، کمیسیون باید همین هفته 

جلسه بگذارد و این لایحه را بررسی کند.

سخنگوی دولت: 

 اجاره نشین های کاخ سفید در 
انتخابات بعدی جایی ندارند 

پاد| محمدباقر نوبخت در نشســت هفتگی 
خود با اصحاب رسانه با اشاره به سخنان وزیر امور 
خارجه ایالات متحده گفت: ســخنان وزیر امور 
خارجه آمریکا را شــنیدید. البته موضع رسمی 
ایران توسط ریاســت محترم رئیس جمهوری 
اعلام شد و همکاران وزارت خارجه هم آن را اعلام 
خواهند کرد. وی ادامه داد: ســوال این جاست، 
زمانی که ۴۰ ســال پیش انقلاب اسلامی ایران 
به پیروزی رسید، آیا آمریکایی ها موافق بودند؟ 
یا این که بالگردهــای آمریکایی ها در طبس به 
هم خوردند و نظامیان آمریــکا زنده زنده زغال 
شــدند؟ آیا اراده آنها بود که به هم بخورند؟ یا در 
دهه6۰ کــه رئیس جمهوری و نخســت وزیر را 
ترور کردند برای تقویت نظــام بود؟ یا زمانی که 
صدام به ایران حمله کرد، چه کردند؟ سخنگوی 
دولت ادامه داد: زمانی که تحریم ها را آغاز کردند 
و پرونده ایران را به شورای امنیت دادند، بحث سر 
یک یا دو سانتریفیوژ بود؟ وی تاکید کرد: سوال 
این جاست آیا با این همه تلاش آمریکا، جمهوری 
اسلامی ایران ضعیف تر شد؟ اقتصاد ما ضعیف تر 
شد؟ پیشنهاد می کنم گزارش صندوق بین المللی 
پول را بخوانید که اعلام کرده اســت جمهوری 
اســلامی ایران در جایگاه هجدهــم جهان قرار 
دارد. نوبخت گفت: آزموده را آزمودن خطاست، 
امروز دست مخملی را درآوردند و دست چدنی 
را به سمت مردم دراز کردند. در کنار اینها رژیم 
صهیونیستی و منافقان هستند. وی یادآور شد: 
منافقان در کنار صدام می گفتند که هفته دیگر 
ما تهران هستیم، واقعا آقای بولتون فکر می کند 
قبل از ۴۰سالگی انقلاب در کنار منافقان به تهران 
می آید؟ اجاره نشین های کاخ سفید نمی دانند با 
انتخابات بعدی جایی ندارند؟ تاریخ همه چیز را 

نشان خواهد داد. 
 فروش ارز بیشتر ۴ هزارو200تومان 

خلاف است
ســخنگوی دولت با اشــاره به بازار ارز گفت: 
آمریکایی ها نوســانات بــازار ارز را پیروزی خود 
می داننــد. تاکید می کنــم نباید ارز بیشــتر 
۴ هزارو2۰۰تومان عرضه شود، غیر از این باشد 
خلاف است. رئیس ســازمان برنامه و بودجه با 
بیان این که دولت های زورگو چشم طمع به دنبال 
کشــور ما دارند، عنوان کرد: نباید آب به آسیاب 
دشــمن بریزیم. ممکن اســت در یک کوچه و 
پس کوچه ای یک قیمتی اعلام شود، این ارزش 
پول ملی ما نیست و کسبه محترم ما نباید این را 

مبنا قرار دهند. 
 فارغ از جناح های سیاسی

 به یکدیگر کمک کنیم
وی درخصوص انتقاد رئیس جمهوری از برخی 
مدیران گفت: عالی ترین مقام اجرایی کشور بعد 
از مقام معظم رهبری، رئیس جمهوری است و با 
توجه به اوضاع کشــور باید همه کنار هم باشیم 
و ایشــان خودشــان را در قبال ملت مســئول 
می دانند و انتظار دارند که مدیران خودشــان را 
هماهنگ کنند. باید فارغ از جناح های سیاسی 
اصلاح طلب، اصولگــرا و اعتدالیون به یکدیگر 

کمک کنیم.
 لیست مدیران دو تابعیتی دولت

 درست نیست
 نوبخت درباره مدیــران دوتابعیتی و این که 
بین ۳7نفری که وزارت اطلاعــات اعلام کرده 
با 2۱۰ نفــر هیأت تحقیــق و تفحص اختلاف 
است، گفت: نظر ما روشن است و همواره بحث 
این بوده که مدیران دولتی دوتابعیتی هستند و 
این که فرزند کســی در خارج از کشور تحصیل 
می کند و پاســپورت دارد، مدیر دولتی نیست، 
آمار 2۱۰ نفر مدیران دوتابعیتی که اعلام شده، 
درست نیست و آن ۳7 نفری که وزارت اطلاعات 
اعلام کرده درخصوص مدیران درســت است. 
به هرحال وزارت اطلاعات ریز اطلاعات را دارد. 
ســخنگوی دولت درباره لوایح چهارگانه گفت: 
تصویب این لوایح به خواســت آمریکا نبود که 
بخواهیم با خروج آن این لوایح را تصویب نکنیم، 
اتفاقا این لوایح به شفافیت مالی ما کمک می کند 
و اقمار کسانی که می خواهند فعالیت اقتصادی 
ما را سیاه نشان دهند، خنثی می کند. وی ادامه 
داد: فراموش نکنیم شــوی نخســت وزیر رژیم 
صهیونیستی هم با شفاف سازی فعالیت هسته ای 
ما که آژانس آن را تایید کرد،  خنثی شد. نوبخت 
درخصوص مذاکره با ســه کشــور دیگر درباره 
برجام گفــت: در این قضیه جهــان و ایران یک 
طرف هستند و آمریکا در طرف دیگر، اما در  سال 
9۱ این چنین نبود جهــان و آمریکا یک طرف 
بودند و ما یک طــرف دیگر، همچنان مذاکرات 
به صورت دقیق ادامــه دارد و منافع جمهوری 
اســلامی ایران حتما باید لحاظ شــود. نوبخت 
درباره ضرورت گفت وگوی ملی در شرایط فعلی 
گفت: این که بنشینیم و مطالبی را عنوان کنیم 
که بعد عذرخواهی کنیم درست نیست، ما باید 
دل نگرانی و دلمشغولی های برادران مومن خود 
را برطرف کنیم؛ در شرایط کنونی نیاز است، کنار 
هم باشیم. وی افزود: با این ویترین که آمریکا از 
خود دارد، قابل حمایت و اطمینان است؟ آیا اینها 
به پیمان و تعهدی پایبند هســتند؟ اصلا آقای 
ترامپ چقدر رأی آورد؟ چند  درصد رأی داشت؟ 
مگر غیر از این اســت که به برکت رأی الکترال 
بالا آمد؟ چرا اینها صف هایی که برای انتخابات 
ریاست جمهوری ایران در لندن و آمریکا تشکیل 
شد را نمی بینند، در خارج از کشور همان فردی 

از صندوق بیرون آمد که در داخل بیرون آمد.
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میز سیاست

اعلام پیروزی نامزد اصولگرایان 
در ۱۴۰۰ با 2۰ میلیون رأی فریبنده است

انتخاب نوشــت: حمیدرضا ترقی، عضو شــورای 
مرکزی حــزب موتلفه می گوید: آمارهــای مربوط به 
پیروزی قطعی نامزد اصولگرایــان در انتخابات ۱۴۰۰ 
با 2۰ میلیون رأی فریبنده است و نمی شود به این نوع 

احتمالات و آمارها خیلی اطمینان داشت.
حمیدرضا ترقی از ابراز نظر مســتقیم در خصوص 
اظهــارات قالیباف خودداری کرد اما در پاســخ به این 
سوال که آیا شما هم اعتقاد دارید که پیشکسوت های 
اصولگرا احساس می کنند نیازی به گوش دادن ندارند و 
با ادبیات ۴۰  سال قبل با مردم صحبت می کنند؟ گفت: 
این بحث ها داخلی است و نیازی به طرح و پرداختن به 

آن نمی بینم.
او در پاسخ به این پرســش که آیا روند فعلی جریان 
اصولگرا را از نظر مقبولیت بین مردم مناسب می دانید؟ 
گفت: بایــد ببینیم از چه بعــدی می خواهیم ارزیابی 
کنیم؛ مقبولیــت بین مردم برای انتخابــات آینده در 
نظرسنجی ها مشخص می شود. در حال حاضر شرایط 
برای اصولگرایان فراهم تر از گذشته است و باید از این 
فرصتی که در رقابت های سیاســی پدید آمده، نهایت 
استفاده را ببرند؛ اما این که شکل این استفاده و گفتمان 
آنها چگونه باید باشــد، معمولا جریان های سیاســی 
متناسب با زمان و مکان گفتمان، مواضع و شعار خود را 
تنظیم می کنند. هنوز در این زمینه تصمیم قابل ارایه ای 

گرفته نشده است.
ترقی در پاسخ به این سوال که آیا منظور او از شرایط 
مناسب برای اصولگرایان عملکرد دولت روحانی است، 
گفت: بخشی از این موضوع به عملکرد دولت و ناامیدی 
مردم از جریانی که اداره کشور را در دست دارد و به عدم 
حل مشکلات مردم توسط این جریان مربوط می شود؛ 

همه این موضوعات در گرایش آینده مردم تأثیر دارد.

ترقی درباره پیش بینی های برخــی اصلاح طلبان 
مبنی بر پیروزی قطعی نامزد اصولگرایان در انتخابات 
۱۴۰۰ با 2۰ میلیون رأی گفت: این آمارها یک مقداری 
فریبنده است. باید توجه داشــت که مردم با توجه به 
تجربه ای کــه اندوخته اند، باید اطمینــان پیدا کنند 
که جریانی قادر اســت مشــکلات آنها را حل کند و از 
توانمندی های لازم برای اداره کشــور برخوردار است؛ 
نمی شــود روی تبلیغات و این نوع احتمالات و آمارها 

خیلی اطمینان داشت.
چند نفر در جبهه پایداری، جریان اصولگرا

 را نمایندگی نمی کنند
نامه نیوز نوشت: عباس سلیمی نمین، فعال سیاسی 
اصولگرا نه تنها تلاش های طیف تنــدروی اصولگرا را 
برای تخریب دولت نادیده می گیرد، بلکه اصرار دارد که 
تندروها در جریان اصلاح طلب در حال صحنه گردانی 

هستند. 
او گفت: این طیف مگر کی یا چند نفر هستند. چند 
نفر از نیروهای جبهه پایداری که جبهه اصولگرایان را 
نمایندگی نمی کنند. این خلاف واقع است. اگر دو نفر 
در جبهه پایداری حرف هایی می زنند که ناشی از عدم 
شناخت زمان است، نباید این را به حساب اصولگرایان 
گذاشــت. اتفاقا به نظــر من کاملا برعکس اســت و 
اصلاح طلبان تندرو هستند که به نوعی مباحث انحرافی 

را بیان می کنند.
ســلیمی نمین گفت: در این شــرایط هر کسی که 
می تواند بایــد به دولت برای خنثی کردن فشــارهای 
غیرعادلانه و غیرانســانی آمریکا کمک کند. وظیفه 
ملی ما درک می کند که چنین کنیم. دولت الان باید 
بیشترین پشتیبان را داشته باشد تا بتواند بهتر عمل کند. 
این که شــما مرتب در گوش دولت بخوانید که عده ای 
دارند زیر پای تو را سســت می کنند و علیه تو توطئه 
می کنند، برخلاف واقع و مصالح ملی است. این رویکرد 

سبب می شــود دولت به جای اقدام مناسب در جهت 
حل مشکلات کنونی به فکر رقابت با نیروهای سیاسی 

اصولگرا می افتد.
فرصت قشون کشی و انتقام نیست

خبرآنلاین نوشــت: عماد افروغ با بیــان این که در 
شرایطی هستیم که بشدت به وحدت نیاز داریم، گفت: 
عباراتی مثل این که دیدید گفتیم اصلا متناســب با 
شرایط خاص ما نیست؛ چرا که شرایط بحرانی اقتضائات 
خاص خودش را دارد. نباید پشت مذاکره کنندگان مان 

را تا آخرین لحظه خالی کنیم.
این جامعه شناس اصولگرا گفت: ما تا آخرین لحظه 
حتی اگر باوری به این برجام نداشــتیم، نباید پشــت 
مذاکره کنندگانمان را خالی کنیم. تا آخرین لحظه باید از 
اینها دفاع کنیم. این سیره امام بود که اختلافات داخلی 
را می گرفت و چماق می کرد می زد بر سر آمریکا. ما باید 
این طور پیش برویم. نباید به تشتت داخلی دامن زده 

شود؛ فرصت انتقام گیری و قشون کشی نیست.
او ادامه داد: ما در یک شرایطی هستیم که بشدت به 
وحدت نیاز داریم. این که دیدید گفتیم اصلا متناسب با 
شرایط خاص ما نیست. گفتم شرایط بحرانی اقتضائات 
خاص خودش را دارد. از یک طرف فرصت سازی برای 
تحقق اقتصاد مقاومتی و توســعه درون زاست، از یک 
طرف بهترین فرصت برای وحدت اســت. در وحدت 
که نباید این حرف ها را مطرح کرد. ما تا آخرین لحظه 
حتی اگر باوری به این برجام نداشــتیم، نباید پشــت 
مذاکره کنندگانمان را خالی کنیــم. تا آخرین لحظه 
باید از اینها دفاع کنیم. این سیره امام بود که اختلافات 
داخلی را می گرفت و چماق می کرد می زد بر سر آمریکا. 
ما باید این طور پیش برویم. نباید به تشتت داخلی دامن 
زده شود. فرصت انتقام گیری و قشون کشی نیست. در 
شرایطی که ما به وحدت نیاز داریم و همه چیز مهیای 
وحدت اســت، این گونه مواضع نه تنها ما را به وحدت 

نمی کشــاند بلکه مانع اصلی وحدت و همبستگی و 
اقدامات بزرگ است.

چرا روحانی مثل مصدق به دادگاه لاهه
 شکایت نمی کند؟

عصر ایران در یادداشتی نوشت: در پی خروج ایالات 
متحده تحت ریاســت دونالد ترامپ از توافق هسته ای 
با ایران یا برجام و شــاخ و شانه کشــیدن های تازه از 
زبان وزیــر امور خارجه آمریکا، برخی می پرســند که 
چرا رئیس جمهوری روحانی که بر حقوق دانیِ خود و 
غیرحقوقی و غیر سیاسی بودن رفتار ترامپ تأکید دارد، 
همچون دکتر محمد مصدق نخست وزیر دولت ملی 
ایران در دو  سال آغازین دهه ۳۰ خورشیدی به دادگاه 
لاهه یا شورای امنیت سازمان ملل شکایت نمی کند و 
پای مراجع داوری جهانی را به این موضوع باز نمی کند؟

نکته اصلی اما در این است که اساسا مصدق و دولت 
ایران نبود که از انگلســتان نزد دیــوان داوری لاهه یا 
شورای امنیت سازمان ملل شــکایت کرد بلکه اول بار 
دولت انگلستان بود که در ۴ خرداد ۱۳۳۰ شکایت به 
دیوان لاهه برُد و دولت ایران و مصدق در اثبات این امر 
پیروز شدند که موضوع داخلی است و ربطی به یک نهاد 

بین المللی ندارد.
روشن اســت که دولت ایران و دکتر مصدق ابتدا به 
ساکن شکایت نکردند بلکه دولت انگلستان بود که به 
دیوان لاهه و شــورای امنیت شکایت کرد و مصدق در 
مقام رد ادعای انگلستان ۴7 روز در آمریکا اقامت داشت 
و برای منافع ایران جنگید و رئیس جمهوری روحانی 
نمی تواند بر پایه این الگو عمل کند. هر چند که شاید 
خوانندگانی بپرســند مصدق تنها به خاطر این اقدام 
مصدق نشــد و کارنامه او وجوه متعدد و متنوع دیگر 
نیز داشت و اگر روحانی بخواهد به مصدق تأسی کند، 
زمینه های دیگر فراهم است. اما آیا می خواهد و آیا اگر 

بخواهد می تواند؟

آیت الله غلامرضا حسنی، امام جمعه سابق ارومیه درگذشت

 کشاورز
 ژنرال و امام جمعه

شهروند | بسیاری آیت الله غلامرضا حســنی، امام جمعه ارومیه را در اواخر دهه هفتاد با 
تیترهای برخی از روزنامه ها می شناختند، اما واقعیت این است که آن روی سکه در زندگی 
آیت الله حســنی و واقعیت های زندگی پرفراز و نشیب و پرحادثه اش برای اکثر مردم ایران 
ناشناخته اســت؛ چرا که او با اکثر روحانیون معاصر متفاوت بود و زندگی پرفراز و نشیبی 
داشت. آیت الله حســنی برای مردم ارومیه یک تاریخ و یک خاطره است. او با اسلحه انس 
داشت و تا پایان عمر آن را از خود دور نکرد؛ پیش از انقلاب، در بطن انقلاب و بعد از آن نیز از 
سلاح جنگی بهره می برد و در نطق های نماز جمعه اش در کنارش بود. اسناد و مدارک ساواک 
در دوران قبل از انقلاب او را تنها روحانی مسلح کشور در مسیر مبارزه با رژیم پهلوی معرفی 
می کند. او یک انقلابی به معنای جدی آن بود؛ تا آن اندازه که با فرزند خود نیز معامله نکرد و 
یکی از پرسروصداترین اعدام های آن زمان را رقم زد. از پیش از وقوع انقلاب- مخصوصا در 
آستانه آن- عرصه را برای عوامل نظامی چون شهربانی تنگ و جبهه ای مردمی علیه عناصر 
حاکمیت وقت ســازماندهی کرده بود. در هر اقدام و عملیاتی بعد از انقلاب هم مشارکت 
داشت و در صف اول قرار می گرفت. در جریان تکوین انقلاب هم او از روحیه مبارزه ای خود 
فاصله نگرفت. یاری رســاندن او به مبارزان جبهه ها از باغ های سیب و از دامداری که خود 
پرورش داده بود، معروف بود. او دیروز درگذشت و در شهرش سه روز عزای عمومی اعلام 

شده و با این تفاسیر طرحی از زندگی او می تواند جالب توجه باشد. 

آیت الله حسنی کیست؟
آیت الله غلامرضا حسنی ملقب به »ملا حســنی« متولد ۱۳۰6 در روستای بزرگ آباد در ۳۰ کیلومتری 
ارومیه است. حسنی در یک خانواده سنتی مذهبی و البته زمین دار و متمکن بزرگ شد. او تحصیلاتش را 
تا ششم دبستان در روستا ادامه می دهد، سپس نزد ملامجید اخباری برای خواندن درس عربی و طلبگی 
به مکتب می رود. آموزش های ملا مجید وی را راضی نمی کند و تصمیم می گیرد به حوزه برود. حسنی در 
2۰ســالگی به حوزه علمیه ارومیه و چندی بعد برای ادامه تحصیلات حوزوی به قم می رود. بعد از دو سال 
به کســوت روحانیت درمی آید. حسنی پدرش را در ۱۴سالگی از دســت داد و دو سال بعد از آن به توصیه 
مادرش یک اســلحه تهیه می کند تا بتواند از خود و خانواده اش در برابر رخدادها دفاع کند. این نخستین 
آشــنایی این طلبه جوان با اسلحه است که بعدها هیچ گاه از وی جدا نمی شود. آیت الله غلامرضا حسنی از 
 سال ۱۳2۴ علیه حکومت پهلوی مبارزه می کرده و قبل از انقلاب با تعدادی حزب اللهی در ارومیه گروهی 
تشکیل می دهد و از  سال 57 رسما گروه مسلح مبارزین ژنرال حسنی در ارومیه و در استان شکل می گیرد. 
او تا چندی پیش، نماینده ولی فقیه در استان آذربایجان غربی و امام جمعه ارومیه و قبل تر، نماینده اولین 

دوره مجلس از این شهر بود.

ماجرای اعدام فرزند
درباره فرزندان آیت الله حسنی هم حواشی زیادی وجود دارد. یکی از فرزندان او به خاطر عضویت در یک گروه چریکی 
در اوایل انقلاب اعدام شده است. خود او در این مورد می گوید: »گفتم اگر مقاومت یا فرار کرد، بزنید، نگذارید فرار کند و 
اگر هم تسلیم شد، دستگیر کنید و به کمیته تحویل بدهید. وقتی خبر اعدامش را شنیدم، اصلا ناراحت نشدم، چون به 
وظیفه خود عمل کردم.« بااین حال، ۳۰سال بعد در  سال 9۱ به خبرگزاری رسا گفت اعدام فرزندش برای او »فوق العاده 
سخت« بوده و اعتقاد دارد اگر برای تربیت رشید بیشتر وقت می گذاشت، وی به چنین سرنوشتی دچار نمی شد. »الان 

هم رنج می برم، پسر من که دیروز با شاه می جنگید، امروز در فهرست اعدامی ها باشد. برایم فوق العاده سخت است.«

ترور نافرجام
درست در بحبوحه ترور ائمه جمعه که به شهدای محراب معروف شــدند، غلامرضا حسنی هم در فهرست ترور 
منافقان قرار گرفت و معروف ترین ترور علیه او زمانی شکل گرفت که تروریست انتحاری در قامت نمازگزاران مسجد 
جامع به سمت حسنی رفت و خواست او را در آغوش بگیرد و بمب را منفجر کند. درست در آن لحظه حساس، حسنی 
که متوجه ماجرا شده بود، قبل از آن که تروریست بمب را منفجر کند، با ضربات رزمی او را به زمین زد و محافظانش بر 
سر او ریختند و در زیر لباس هایش نارنجک و تی ان تی یافتند. حسنی یک  بار دیگر هم در تهران ترور شد و جالب این که 
خودش شخصا با تروریست درگیر شــد و دقایقی به تبادل آتش با یگدیگر پرداختند. در این حادثه که در ۱۳ مرداد 

۱۳6۰ رخ داد، حسنی و پسرش عبدالحق که جزو محافظانش بود، بشدت زخمی شدند.

از زمین کشاورزی به جبهه
حسنی، قبل از انقلاب، کشاورزی  و دامداری می کرد، مرغداری داشت و باغ بزرگ سیب در روستای بزرگ آباد. او بعد 
از انقلاب هم باوجود آن که از امکانات سیاسی فراوانی برخوردار بود، باز به همان کشاورزی و دامداری ادامه داد و چند 
نفر از فرزندانش را نیز در همین عرصه مشغول به کار کرد و به جبهه های جنگ 8ساله ایران با عراق میوه می فرستاد. 
خودش درباره کشاورزی اش می گوید: »معتقدم آخوند باید دستش به جیب خودش باشد. وقتی آخوند چشمش به 
جیب دیگران باشد هر قدر هم عزت نفس داشته باشد، بالاخره روزی از پای درمی آید و با یک وجه مختصر به عنوان 

وجوه شرعی بازی می خورد و ملعبه دست افراد ناباب می شود.«

رهبری عملیات مسلحانه بر ضد شاه
هرچند اکثر مردم ایران، حسنی را صرفا به عنوان یک روحانی و امام جمعه ارومیه می شناختند، اما مردم آذربایجان 
غربی، غلامرضا حسنی را بیش از هرچیز دیگر، به عنوان وزنه تعادل امنیتی در شمال غرب کشور می شناختند. غلامرضا 
حسنی، مبارزات خود را نوجوانی آغاز کرد و در سن ۱6سالگی در جریان 
فعالیت های توده ای ها در آذربایجان، تا یک قدمی تیرباران رفت و 
نجات یافت. او در بحبوحه انقلاب اسلامی، رهبری قیام مردم 
ارومیه را برعهده گرفت و از همان آغاز نهضت، معتقد بود که 
در برابر ارتش مسلح رژیم پهلوی باید مسلحانه جنگید. از 
این رو بود که حسنی 5۰ساله و مردم را مسلح کرد به گونه ای 
که رژیم شاه در ارومیه، با تانک به جنگ مردم رفت و البته 
شکست خورد. حسنی برای اولین بار، بر بالای منبر مسجد 
اعظم ارومیه از ســلاح مقاومت رونمایــی کرد. انقلاب 
اســلامی هر چند در ۱2 بهمــن 57 به 
پیروزی رســید اما در ارومیه 
عملا از ماه ها قبل، آیت الله 
حسنی و انقلابیون وفادار 
به او عملا کنترل شهر را 

در دست داشتند. 

برخورد با گروه های تجزیه طلب
بعــد از پیروزی انقلاب اســلامی، غائله گروه هــای تجزیه طلب دموکــرات کومله 

شــمال غرب کشــور را فراگرفت و درگیری های مســلحانه گروه های تجزیه طلب در 
شهرهای آذربایجان غربی آغاز شد. تجزیه طلب ها، حتی به قصد تصرف ارومیه نیز پیش 
آمدند و درگیری های مســلحانه در بخش »بند« و خیابان دانشــکده ارومیه آغاز شد. 
حسنی در آن زمان، خود سلاح به دســت گرفت و به جنگ با تجزیه طلبان رفت. حتی 
زمانی که شهر نقده در نزدیکی ارومیه به محاصره تجزیه طلبان درآمد، حسنی تفنگش 
را برداشت و خطاب به مردم گفت: »من درحال عزیمت به سمت نقده هستم. هرکس 
می آید، بیاید.« بدین ترتیب سپاهی از نیروهای مردمی با فرماندهی حسنی که سوار بر 

نفربر شده بود، شکل گرفت و شهر آزاد شد. 

حفاظت از شهر
 در بمباران ۱۱ بهمن  ســال 75 که بســیاری از مردم به اطر آن به روستاها و باغ های شان 
رفته بودند، شــهر تقریبا خالی از سکنه بود و دزدان بیشــتر فرصت یافته بودند تا غارتگری 
کنند. این جا بود که غلامرضا حسنی وارد ماجرا شــد. امام جمعه ارومیه مانند همیشه سلاح 

به دست بر صفحه تلویزیون استانی ظاهر شد و سخنان کوتاهی گفت: »ای مردم! از این لحظه 
به بعد، هرکس را بالای دیوار خانه مردم دیدید، به سمتش شلیک کنید. اگر هم 

کسی شما را بازخواســت کرد، بگویید حکم تیر را حسنی داده است.« امام 
جمعه مسلح، درحالی این ســخن را گفت که با دســت راستش بر قبضه 
اســلحه اش می کوبید تا همه بدانند که آن چه می گوید، شوخی و تعارف 
و تهدید توخالی نیســت. این ســخنان کوتاه همان بود و پایان سرقت ها 
همان؛ ارومیه ای ها می گویند شهرشــان هیچگاه تا بدان اندازه امن نبوده 

است.


